
Afrapportering
Udviklingshæmmede med alderdomsbetingede sygdomme

 herunder demens 



Procesoverblik
•  Der ønskes svar på 
spørgsmålet: Hvordan kan 
Hedensted Kommune 
håndtere udfordringen 
med flere ældre 
udviklingshæmmede i de 
kommende år?

•  Der ønskes anbefalinger 
til  fremtidig 
praksis/indsats i 
Hedensted Kommune, for 
udviklingshæmmede med 
alderdomsbetingede 
sygdomme, herunder 
demens.

•Nedsættelse af 
arbejdsgruppe forankret i 
Handicaprådet

Dialogmøde juni 2020

•Udarbejdelse af 
kommissorium

• Virtuelle 
inspirationsbesøg fra 
Tanghave, Vestereng og 
Landsbyen Sølund

• Samtaler med cand. psyk. 
Kirsten Agerskov, 
specialist i demens hos 
udviklingshæmmede

•Spørgeskema til borgerne

Arbejdsgruppens proces
Juni 2020 - marts 2021

• Afdækning af nationale og 
regionale tendenser

• 4 løsningsforslag med 
fordele og ulemper

• Arbejdsgruppens indsigter
•Noter til den eksisterende 
demensstrategi

•Data rapport spørgeskema

Produkter

•Udvalget vælger 
løsningsforslag – arbejde 
igangsættes

•Der udarbejdes koncept 
for intern undervisning i 
Voksenhandicap i 
udviklingshæmning og 
demens samt 
demensopsporing.

•Der undersøges på at 
etablere en ældreklub på 
Fønix

Næste skridt



Afgrænsning af målgruppe

Udviklingshæmmede med alderdomsbetingede sygdomme – herunder 
demens:
• Borgerne kan have bevægelsesudfordringer.
• Borgerne kan have somatiske udfordringer.
• Det vurderes, at der vil skulle etableres min 6 pladser.

• Der vil sandsynligvis være masser af sunde og raske ældre borgere 
med udviklingshæmning. De er tænkt ind ifht. ”de næste skridt” 
omkring blandt andet demensopsporing og ældreklub.



4 løsningsforslag

• Integration på plejecenter
• Etablering af nyt tilbud i eksisterende rammer
• Købe tilbuddet hos eksterne leverandører
• Nybyggeri



Integration på plejecenter
Inspirationsbesøg fra Tangshave, Sønderborg Kommune

Fordele:
• Anvendelse af eksisterende boligmasse.
• Sundhedsfaglige kompetencer allerede til stede
• Løsningen vil være økonomisk konkurrencedygtig
• Der vil muligvis være mulighed for oprette pladser for målgruppen flere steder i kommunen.

Ulemper:
• Socialpædagogiske kompetencer ikke til stede på nuværende tidspunkt – manglende socialfaglig kultur.
• Ikke mulighed for at samle målgruppen på ét sted og derfor svært at opnå specialkompetence ifht. 
målgruppen.
• Det kan være en udfordring at sikre at den særlige bo enhed ikke bliver en ’ø’, adskilt fra resten af 
plejecentret.
• Ikke umiddelbart ledige boliger nok ét sted.
• Ikke organiseret ind i Voksenhandicap, og risikerer derved en vanskeligere overgang for borgere og 
pårørende.



Etablering af nyt tilbud 
i eksisterende ramme
Fordele:
• Højtoften er allerede fysisk indrettet til at håndtere plejekrævende og 

demente borgere.
• Højtoftens har kendskab til blandt andet low arousal, der er én af de 

vigtige tilgange ifht. demente borgere. 
De to målgrupper vurderes af arbejdsgruppen fagligt at passe godt sammen.

• Højtoften har allerede et tværfagligt setup i form af sundhedsfagligt og socialpædagogisk personale.
• Pga. stor volumen er der mulighed for at skabe et højt tværfagligt niveau.
 
Ulemper:
• Højtoftens beliggenhed i Lindved er ikke umiddelbart attraktiv for borgere og pårørende, med mindre de 

allerede har tilknytning til området.
• Der vil skulle opføres afskærmning i form af hegn (evt. levende hegn), da flere af boligerne ligger tæt ud til 

vejen.
• Der vil være færre pladser til rådighed til yngre med erhvervet hjerneskade.



Købe tilbuddet hos 
ekstern leverandører
Inspirationsbesøg Landsbyen Sølund, Skanderborg
Fordele: 
• Specialfaglig ekspertise, da tilbuddene arbejder målrettet med netop 
denne målgruppe.
• Konkurrencedygtigt på prisen.

Ulemper:
• Borgerne ønsker at være tæt på deres nærmiljø. Det må overvejes, om det 
kan honoreres med denne løsning.
• Når borgerne ikke opholder sig i hjemkommunen kræves et øget fokus på 
opfølgning.



Nybyggeri

Inspirationsbesøg: Vestereng, Svendborg 
Fordele:
• Tilbuddet kan opføres så det arkitektonisk og indretningsmæssigt 
matcher målgruppens behov.

Ulemper:
• Processen er langvarig og der vil derfor sandsynligvis være behov for 
etablering af midlertidige løsninger undervejs.
• Der kan være risiko for øget tomgangsleje, da Voksenhandicaps 
belægningsprocent på nuværende tidspunkt ikke er så høj som 
ønsket.



Borgernes ønsker
• Forbehold ifht. undersøgelsen: 

Abstrakt emne og lille mængde besvarelser (særligt fra Mestringsenheden).
• 72,7% mener det er Meget Vigtigt at bo tæt på den by/ 

det område hvor de bor i dag. 

• Det er også vigtigt for borgerne at bo samme med nogen de kender (67,4%)

• Det er afgørende for borgerne, at de kender personalet godt (92,9%)

• Borgerne vil gerne have personalestøttede aktiviteter, dér hvor de bor (61,9%)

• I kommentarfeltet nævner flere borgere igen, at det er vigtigt, at der er aktiviteter og at de bor tæt på pårørende/kammerater. 

• Der nævnes også af flere, at det er vigtigt at maden er god. 



Drøftelsesspørgsmål

• Hvilke anbefalinger kan vi, på baggrund af 
egne erfaringer, arbejdsgruppens arbejde og 
rapporten give ifht. fremtidig praksis/indsats for målgruppen?
• Har Handicaprådet ønsker ifht. indstillingen i Sagsfremstilling for 
politikere?


